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YETEM 
A S Z E G E D I F E L S Ő O K T A T Á S I N F O Q M Á C I Ó < 5 H Á T T É R M A G A Z I N J A 

Én csak a hegyi vezető vagyok 
Forgács Endre a Szegedi Tudomány-
egyetem Élelmiszeripari Főiskolai Ka-
rának Élelmiszeripari Műveletek és 
Környezettechnika Tanszékének ad-
junktusa. Szó szerint igaz rá, hogy 
mindenféle tanítási múlt nélkül, az ut-
cáról besétálva lett az Élelmiszeripari 
Főiskolai Kar egyik tanára. Nem csak 
élettörténete kalandos, de érdekes sze-
mélyiség is. Otthon van a gépészet té-
májában, közel harminc éve kórusban 
énekel, és alkalmanként pörköltfőzésre 
és egy kis kötetlen beszélgetésre nála 
gyűlnek össze a hallgatói - évről évre. 

- Meséljen egy kicsit az életéről! Milyen gyerek-
kora volt? 

- 1957 áprilisában születtem Szegeden, 
szüleim 1955-ben költöztek ide. Édes-
anyám akkor Csávolyon volt óvónő, édes-
apám pedig Kiskunhalason vasutas. Édes-
apám a baptista gyülekezetben különféle 
hangszereken játszott. Ez azért is fontos, 
mert mikor behívták katonának, akkor 
zenészeket, vagy legalábbis jó hallású, 
jó ritmusérzékű embereket kerestek 
távírásznak. Végül ez lett az élete. 
A katonaságnál olyannyira kitanulta 
ezt a szakmát, hogy mikor leszerelt, a 
kiskunhalasi távirdába ment dolgozni. 
Onnan hívták el Szegedre. Akkor már 
néhány hónapja ismerték egymást 
édesanyámmal. Ez az ötvenes évek-
ben történt, a Rákosi-időszak köze-
pén. Nem mondott igent azonnal az 
állásra, mert hát akkor már menyasszo-
nya volt, és azt mondta, hogy csak ak-
kor megy, ha a menyasszonya is mehet 
vele. Meg hát mondta, hogy egy lakás 
is kellene. Az igazgatónak erre persze 
kikerekedett a szeme, és azt mondta: 
Nézze, lakást csak nős emberek kap-
hatnak. Ez egy szombati napon tör-
tént. Édesapám rákérdezett: ha ő hét-
főre szerez cgv házasságot igazoló 
levelet, akkor lesz lakás? Az igazgató 
azt felelte, hogy ha hétfőre hoz, akkor 
lesz. Erre ő felült a vonatra, elment 
Csávolyra, az ottani tanácselnököt és az 
iskolaigazgatót édesanyámmal együtt 
berángatta a házasságkötő terembe, 

összeházasodtak, és hétfőn már vitte is a 
házasságlevelet, hogy kedves igazgató elv-
társ, itt a házassági levél, akkor ugye 
enyém a lakás? így költöztek Szegedre. 
1961-ben kezdett el édesapám házat épí-
teni, és aztán abban a házban nőttünk fel, 
Rókuson. 

A rókusi általános iskolába jártam, ami 
ugye egy zenei tagozatú általános iskola. 
Később meg is kérdeztem a szüleimet, 
hogy egy nem igazán ügyes, botfülű gyere-
ket miért írattak zenei általánosba. Akkor 
édesapám azt mondta, hogy ha már ő nem 
tanulhatott zenét tanárnál, és ha már itt a 
városban lehetőség van rá, akkor örül, 
hogy az ő gyerekének megadhatja ezt. 

így utólag tudom értékelni, hogy 
mennyit jelent a zenei tudás. 

- Mennyire volt fogékony a zenére? 

- Részben. Ami a hallást illeti - az mindig 
fejleszthető. Kodály is azt mondta, hogy a 
zenei nevelést a születés előtt kilenc hó-
nappal kell kezdeni. Nagyon rossz, nehe-

zen kezelhető, csintalan gyerek voltam. 
Az alsó tagozatos tanár, hogy vegyen arra, 
hogy tanuljak, egy velem hasonszőrű rossz 
gyerekkel azt a büntetést adta, hogy min-
den énekórán a jelentés után mi ketten áll-
va maradtunk, és egy általa megadott nép-
dalt kellett elénekelnünk. Megadta a 
hangot, mi meg énekeltünk. Minden ének-
órán volt felelés, és sajnos, minden nap volt 
énekóra... Ha kétszólamú volt, akkor két 
szólamban kellett előadnunk. Ezt már utó-
lag tudom értékelni, amióta énekkarban 
énekelek. Mert ha én valamit megtanul-
tam énekelni, akkor aztán dudorászhatnak 
mellettem bármit! 

A gyülekezeti énekkarban már tíz éves 
korom óta énekelek. Az iskolai kórusban -
amíg ki nem rúgtak - altos voltam. 
Az énektanárnőm, Kalmár Ferencné Kati 
néni mindig azt mondta az édesanyámnak, 
hogy neki semmi baja sincs velem. Hozzá-
teszem, minden más tanárnak volt... A ki-
rúgásom története úgy kezdődött, hogy 
volt egy másik osztálytársam, egy fiú, aki 
mögöttem állt a kórusban. Talán meghara-

gudhatott rám, mert egyszer csak bo-
kán rúgott a próba közben. Könnyen 
tehette, mert ő nem látszott, csak azt 
látta a tanárnő, amikor én megfordul-
tam és én is bokán rúgtam, jó erősen. 
Hát persze, hogy kizavartak óráról... 
Aztán végképp kizavart a tanárnő az 
énekkarból is, hogy példát statuáljon 
a többieknek. Aztán édesanyámnak 
persze elmondta, hogy mindenkép-
pen ki akart rakni, mivel mutáltam és 
sehogy sem maradhattam volna... 

Később folytattam az éneklést, 
idestova 30-40 éve vagyok énekkarban. 

Az utóbbi tíz évben a szegedi vá-
rosi Oratórium kórusába is eljárkálok. 
Itt inkább arról van szó, hogy örülök, 
hogy ott lehetek. A zenei neveltetés 
mára az örömszerzésnek, a pihenés-
nek, az áldásfogadásnak az eszközé-
vé vált. Ezt annyira fontosnak 
tartom, hogy tovább is adom a gyer-
mekeimnek. Néha úgy érzik, hogy 
muszáj - igen, muszáj. Tudom, hogy 
ez még sokszorosan fog kamatozni az 
életükben. 



A III . e g y e t e m e i i 

- Zenei általános után hogyan került köze! a 
gépészethez? Ha jól tudom, gépészeti szakkö-
zépiskolába járt. 

- Ez még mindig az általános iskolával van 
kapcsolatban. Olyan matematika és fizika 
tanárunk volt 5-6. osztályban - Matusik 
Sándor hogy az egész osztály - énekta-
gozatos osztály! - alig várta a matematika 
és fizika órát! Dicséretes ötössel engedtek 
el az általános iskolából - minden másból 
rossz jegyem volt. 

A történelemtanárom, aki pedig velem 
együtt jött az általános iskolából a középis-
kolába, és osztályfőnököm lett, azt mondta 
édesanyámnak, hogy én soha nem fogok 
leérettségizni. Édesanyám pedig ennek 
következtében át is kért egy másik osztály-
ba. Tudni kell, 
hogy ez a közép-
iskola a Déri 
Miksa Gépipari 
Szakközépiskola 
volt, ami koráb-
ban technikum-
ként működött. 
Viszont ugyanaz 
a tanári gárda ta-
nított bennün-
ket, mint a korábbi technikumban, ugyan-
azzal a keménységgel, ugyanazzal az 
elvárásokkal, és olyan dolgokat tanítottak 
meg nekünk, 14-18 éves gyerekeknek, 
amit láttam, hogy ma a főiskolások sem 
tudnak. Kezdő főiskolai tanárként sokszor 
előfordult, hogy egy-egy kérdésre azért 
tudtam válaszolni, mert még a középisko-
lai tanulmányaimból emlékeztem rá. 
Nagyon jó alapokat kaptunk olyan korban, 
amikor nagyon fogékony az ember a tanu-
lásra. Azt mondhatom, hogy a korai szak-
maválasztásnak előnye is van. Ma ugye a 
felsőoktatást azért alakítják át, hogy kito-
lódjon a pályaválasztás időpontja. Úgy gon-
dolom, hogy csak részben van ebben igaz-
ság. Nem biztos, hogy nagy baj, ha valaki 
korán választ. Az én esetemben ez jól ala-
kult. Ugyanakkor volt egy olyan osztálytár-
sam, akinek a szülei akarták, hogy szakmát 
tanuljon, holott ő gitározni akart meg ver-
seket írni. Végigszenvedte az egész szak-
középiskolát, és várta, hogy mikor hagyhat-
ja már ott. 

Visszatérve a középiskolához, azt kell, 
hogy mondjam, nem voltam jó tanuló. 
Nem arról szólt a dolog, hogy jó voltam, 
hanem arról, hogy hosszan tartó hatása volt 
annak, amit akkor tanultam. 

Az egyik tanár, Krámli György akkor 
került vissza Szegedre, és még nagyon kö-
zel volt az egyetemi éveihez. Az osztálytár-
saim kezdték el faggatni az egyetemi éve-
iről. Ahogy mesélt, azzal számomra 
annyira vonzóvá tette az egyetem gondola-

tát, hogy elhatároztam, nekem is egyete-
mistának kell lennem. 

Viszont ezen kívül más nem történt. 
Az, hogy én fel is készültem volna, az 
nem... Csak a vágy számított, meg hogy 
milyen szép élet a diákélet, az egyetemi 
élet, ami egy soha vissza nem térő, egyedi 
életforma. Aki ezt kihagyja az életéből, az 
valami nagyon fontosat hagy ki. Erre az 
életformára vágytam - de tanulni, arra 
kevésbé... 

Annak rendje-módja szerint felvételiz-
tem is, csak nem vettek fel. Hozzátartozik 
a dologhoz, hogy abban az időben a mun-
kásgyerekeknek, tehát a munkásszülők 
gyerekeinek matematika-fizika előkészítő 
táborokat szerveztek. Harmadik után, au-
gusztusban volt egy egyhetes matematika-

fizika tábor, az-
tán karácsonyi 
szünetben szin-
tén egy hét, 
majd tavasszal 
is. Napi nyolc 
órában, a Buda-
pesti Műszaki 
Egyetem szer-
vezésében . 
Hihetetlen gyö-

nyörű időszak volt ez! Persze, most min-
denki azt mondaná, hogy milyen borzasztó 
lehet fizikát tanulni napi nyolc órában! 
Pont fordítva volt, nagyon nagy élményt 
jelentett. Megerősítette azt bennem, hogy 
egyetemre járni jó. Egyetemistának lenni 
jó. Végül ugye nem vettek fel, mert hát 
ezeken az alkalmakon kívül komolyabban 
nem készültem. 

- Mivel foglalkozott akkor ezután? 

- Édesapám mondta azt egy júliusi napon, 
hogy: „Édes fiam, most már eleget henyél-
tél az érettségi óta, tessék elmenni dolgoz-
ni, keressél magadnak munkahelyet". 

Fogalmam sem volt, hogy merre indul-
jak, de minden délelőtt és délután le kel-
lett jelentkeztem nála, hogy igen, most 
munkát keresek. Ö szólt végül, hogy ép-
pen mozdonyvezetőt keresnek a vasútnál. 
2500 forintért lehetett akkor dolgozni, ez 
arányaiban akkor azt jelentette, hogy any-
nyit kerestem volna kapásból, mint az 
édesanyám és az édesapám. Az akkor na-
gyon jó fizetés volt. 

Vonzó volt, és hát tulajdonképpen 
mindig kamionos akartam lenni, a moz-
donyvezetés majdnem ugyanaz... Addig is 
utazok, gondoltam. Ezt megelőzően mű-
helyben dolgoztam, hogy mégis megtanul-
jam, hogy hogyan épül fel egy mozdony, 
aztán pedig fél évet utaztam mozdonyve-
zető mellett. Közben egyfolytában bán-
tott, hogy nem vettek föl. 

A következő ősszel újra felvételi elő-
készítőket hirdettek macematika-fiziká-
ból, amire szintén jelentkeztem - de akkor 
már tudtam, hogy tenni is kell valamit 
azért, hogy felvegyenek. 

Fel is készültem. Mivel már a MÁV-nál 
dolgoztam, lehetőséget kaptam arra, hogy 
olyan szerződést kötnek velem, hogy fize-
tés nélküli szabadságnak számítják azt az 
időt, amíg főiskolára járok, biztosítanak 
munkahelyet, meg valamennyi pénzt is. 

Na, ha már a vasút adta a szerződést, 
akkor vasútgépész szakra jelentkeztem a 
közlekedésmérnöki karra, a műszaki egye-
temre. Végül ide sem vettek fel helyhiány 
miatt, de átküldték Győrbe, főiskolai szint-
re. Az első év elvégzése után tudtam meg, 
hogy fél pont hiányzott a Műszaki Egye-
temre. Miután én beírtam a felvételi lapra, 
hogy főiskolát is elfogadok, el is küldtek 
oda. Egy évvel később tudtam meg, hogy 
ha én akkor fellebbezek, akkor felvesznek. 
Viszont ha közvetlenül a Műegyetemre 
mentem volna, biztos, hogy elbuktam vol-
na az ottani matematikán és mechanikán. 

Győrben is elég kemény volt a matek 
és a mechanika is, de átmentem rajtuk. 
Akkor úgy fogalmaztak, hogy akinek meg-
van a mechanika szigorlata, azt már az 
Isten sem menti meg a diplomától... 

A főiskolai éveim alatt jelent meg 
Magyarországon az akkor még újdonságnak 
számító egyik mozdony prototípusa, és an-
nak vezérlőkártyáihoz terveztem egy vizsgá-
lóberendezést szakdolgozat címén. Tárgyal-
tam a Ganz-Mávagnál meg az elektromos 
műveknél, a tervező-mérnökkel, aki azokat 
tervezte. Végül azt mondták, hogy akár meg 
is lehetne valósítani. 

A szakdolgozat írása közben a tanárom 
azt mondta bölcsen, persze, kegyesen ha-
zudva, hogy „Endre, te ehhez jobban ér-
tesz, mint én..." 

Tehát amikor a tananyagban ennél a 
témánál tartottunk, engem állított ki az év-
folyam elé, hogy mondjam el a főbb tudni-
valókat ennek kapcsán. A tanításban ez 
volt az első élményem. Ezt a trükköt én is 
eltanultam tőle, úgyhogy én is ezt teszem 
a szakdolgozóimmal, és közben én is sokat 
tanulok tőlük. Ez az igazság. 

A másik dolog az, hogy nem voltam jó 
tanuló, de néhány tantárgy nagyon jól 
ment, abból viszont mindig hozzám jöttek 
a társaim, hogy magyarázzam el nekik. 
Nem egyszer jártam úgy, hogy mire már a 
harmadiknak elmagyaráztam, hogy hogy 
van az adott anyagrész, addigra már én is 
magabiztosan tudtam azt. 

- Éhezte ezt a szerepet? 

- Igen, abszolút. Amikor elvégeztem a fő-
iskolát, akkor Mezőhegyesre helyeztek ki 

„Kezdő főiskolai tanárként 
sokszor előfordult, hogy egy-
egy kérdésre azért tudtam 
válaszolni, mert még a kö-
zépiskolai tanulmányaimból 
emlékeztem rá." 



A TIT. e g y e t e m e in 
Szeged helyett. Úgynevezett mozdonyre-
szortos lettem, a mozdonyok karbantartá-
sát irányítottam. A munkán kívül semmi-
lyen kulturális szórakozási lehetőség nem 
volt ott, csak hogy ebbe a kocsmába me-
gyek, vagy a másikba. 

Itt a rendszeres vasúti oktatás is az én 
feladatom volt. A mozdonyvezetők min-
den hónapban egy napos oktatáson vesz-
nek részt, hogy frissen maradjon a műsza-
ki tudásuk. Ez a fajta oktatás is mindig a 
reszortos feladata volt. 

Ott ért az az élmény, hogy idős moz-
donyvezetőt oktattam a vasúti fék felépí-
tésével kapcsolatban. Nagyon összetett 
rendszerről van szó, ennek működését és 
használatát pedig nagyon kell tudnia egy 
mozdonyvezetőnek. Ráadásul kötelező az 
ehhez kapcsolódó alapkönyveket maguk-
kal hordaniuk. Tehát egy olyan könyvből 
magyaráztam a fék működését a vezető-
nek, amit minden nap magánál tart. Mikor 
elmagyaráztam, hogy mi hogy van, akkor 
az idestova harminc éve mozdonyvezető-
ként dolgozó ember felsóhajtott, hogy vég-
re, most értette meg, miről van szó... 
Ez nagyon nagy élmény volt. Amikor az 
embernek sikerül türelemmel elmagyaráz-
nia valamit, hagyni, hogy visszakérdezze-
nek, addig vezetgetni, amíg egy ember azt 
mondja, hogy áh, most már érti. 

Fél év után pedig végre sikerült vissza-
könyörögnöm magam Szegedre. 

Ezután jött a katonaság, amelynek le-
töltése után egyre jobban azt éreztem, 
hogy nem akarok előrelépni ezen a 
területen. Egyre inkább azt érez-
tem, hogy a gépésztechnikával sze-
retnék foglalkozni. Ekkor 22-23 
éves voltam. 

Az előzően megszerzett élmé-
nyek meg egyre inkább abba az 
irányba vezéreltek, hogy úgy érez-
tem, tanítani szeretnék. 

Itt Szegeden, az akkori vasútfor-
galmi technikumban volt vasúti okta-
tás. Megkerestem az igazgatót, illetve 
az igazgató-helyettest, hogy én szíve-
sen oktatnék, lett is volna hely, csak 
sajnos a Vontatási Főnökség párttit-
kára is erre a helyre pályázott... 

Nagyon elszomorodtam, mert addig ez 
lelkesített engem. 

Ez a mai Gábor Dénes Szakközépisko-
la volt, a Mars tér egyik oldalán található 
épület. A Mars tér másik oldalán van ugye 
az Élelmiszeripari Főiskolai Kar, melynek 
a Merev utcai sarkánál működött a Műsza-
ki Intézet. Ahogy mentem át a Mars téren, 
megláttam egy táblát az épületen, és gon-
doltam, biztosan folyik ott gépészeti, vagy 
valamilyen elektrotechnikai oktatás is, 
amit én is el tudnék végezni. 

Hát bementem az akkori intézet igaz-
gatójához, Gyöngyösi Józsefhez. Meg is le-
pődött, hogy az utcáról csak úgy bejön egy 
fiatalember azzal, hogy tanítani szeretne. 
Kikerekedett szemmel, nagy meglepeté-
sében végül is azt mondta, hogy hát végül 
is volna hely. 

Aztán megegyeztünk, és átjöttem át-
helyezéssel, folyamatos munkaviszonnyal 
a főiskolára, szakoktatónak. Akkor azt 
mondták, hogy az mind szép és jó, hogy 
van főiskolai diplomám, de ide azért még-
iscsak egyetemi diplomára lenne szükség. 
Úgyhogy én már következő tavasszal - ha 
már élelmiszeripari főiskola, ha már váltot-
tam - Gödöllőre, a mezőgazdasági gépész-
mérnöki karra jelentkeztem, levelező ta-
gozatra. A főiskola pedig olyan tanulmányi 
szerződést kötött velem, hogy biztosítják a 
költségeket és a szabadságokat, és aminek 
az a pontja is érvényes volt, hogy nekem 
annyi ideig kell a főiskolán dolgoznom, 
ameddig a támogatást kapom. Viszont nem 
szakiránynak megfelelően mentem tovább, 
hanem még egy előkiegészítést is kellett 
tennem, ami szükséges volt ahhoz, hogy a 
kiegészítőre felvegyenek. Mivel szakirány-
nak megfelelően mentem tovább, a hat he-
lyett levelezőn csak három évet kellett el-
végeznem még az egyetemen, amihez még 
egy plusz, egyéni felkészülést kellett ten-
ni. Végül 1989-ben végeztem, és lettem 
gépészmérnök. 

Onnantól kezdve főiskolai tanársegéd 
lettem, és már önállóan tartottam előadá-

sokat is. Aztán alig egy fél évvel később el-
végeztem a miskolci egyetemen a hidrau-
lika pneumatika szakmérnöki képzést, 
újabb tanulmányi szerződéssel. 

Hát így kerültem a főiskolára. 
Aztán 1996-ban, pályázati pénzből fej-

lesztési lehetősége nyílt az iskolának. Azt a 
tantárgyat, amit tanítok, akkor még úgy 
hívták, hogy Gépek üzemtana. Most 
ugyanezt a tantárgyat részeire bontva én 
tanítom. Egy kolléga, aki elég mélyen be-
leásta magát a számítógépes tervezésbe, 

amit CAD-nak emlegetnek, itthagvta a fő-
iskolát, miközben a beruházás folyamat-
ban volt. így párhuzamosan a CAD-
laboratórium kialakítása is rám szakadt, 
majd a későbbi műszaki-diagnosztikai la-
boratóriumnak a kialakítása is rám várt. De 
azt is be kellett látnom, hogy egy fenékkel 
két lovat nem lehet megnyergelni. Vagy 
számítógépes tervezéssel kezdek el foglal-
kozni, vagy diagnosztikával. A kettő 
együtt nem megy. Aztán mindenki a szá-
mítógépek irányába fordult, én meg rájöt-
tem, hogy ez a nálam fiatalabbaknak való. 
Úgysem tudok velük lépést tartani. így 
adódott, hogy a CAD-laboratórium és a di-
agnosztikai labor létrehozását én végez-
tem, és emellett a választható tantárgy-
ként felvehető diagnosztikát és a korábban 
említett hidraulika pneumatikát is én ok-
tatom. 

- Ha egy mérlegre tenné magában a kutatást és 
az oktatást, akkor melyik irányba mozdulna el 
a mérleg? 

- Talán inkább az oktatás felé mozdulna. 
Nálam az az elsődleges. Nagyon élvezem 
minden alkalommal, amikor kiállók a diá-
kok elé, és valamit meg tudok értetni 
velük. 

Az nagyon látszik, mikor nem tudok 
úgy beszélni, hogy vezessem a gondolatai-
kat. De amikor ez sikerül, akkor az inspirá-
ló, jó érzés. Egyszerűen ugyanazok az ér-
zések jönnek elő, amikor a kollégiumi 

szobában a szobatársaknak el tudtam 
magyarázni, hogy mi hogy van. 

-A korábbi beszélgetésünkből is kitűnt, 
hogy mennyire közvetlen kapcsolatban 
van a hallgatóival. Jól látom ezt? 

- Igen, de én fordítva gondolkodom. 
Láttam már nagyon sok tanáron, hogy 
úgy áll a hallgatók elé, hogy ő a vala-
ki, és tessék hozzá igazodni. Én vi-
szont komolyan veszem a pedagógus 
szót, a pedagógus pedig - bár nem tu-
dok görögül - az a rabszolga volt, aki 
a gyerekre vigyázott. Én a gyerekvi-
gyázó vagyok. Mikor elindult egy 

professzor, mondjuk egy történész vagy 
egy muzeológus és föl akart fedezni vala-
mit, de nem tudta az odavezető utat, akkor 
hegyi vezetőt rendelt maga mellé. A hegyi 
vezető tudta az utat, de ő csak a helyet mu-
tatta meg, a felfedezés nem az ő feladata 
volt. En csak a hegyi vezető vagyok. Nem 
több. Nem vagyok okosabb, mint a mai 
húszévesek, csak húsz évvel korábban szü-
lettem, vagy harminccal. 

Mondovirs Pálma 

„Láttam már nagyon sok taná-
ron, hogy úgy áll a hallgatók elé, 
hogy ő a valaki, és tessék hozzá 
igazodni. En viszont komolyan 
veszem a pedagógus szót, a pe-
dagógus pedig - bár nem tudok 
görögül - az a rabszolga volt, 
aki a gyerekre vigyázott. En a 
gyerekvigyázó vagyok." 
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A karácsony szer intem. . . 

gondolsz, kedves lapforgató: naná, hogy már 
alig várom az egészet. Ezt az éneklős-
együttlevős-mosolygós-kedveskedős-
meglepis mókát, mert megérdemlem. Mit is? 
Ja igen, azt, hogy legyen mindenkinek egy 
ünnepe, amikor érzi, hogy szeretik, és vi-
szontszerethet, és látá az úr, hogy ez jó... há-
la istennek, nincs ezzel egyedül, szerintem. 

Vass Attila 
fotók: internet 

A képek illusztrációk 

Végét vetik a zenének, 
S hazamennek a legények. 

(Petőfi Súndc* 1623-1M9) 

Főiskolások A 
a Szegedi Universitasban/ V 

Alapítvány 
s 
35 T. 
73 
•01: © 

Vigyázz! Egyetemisták! 

HALLGATÓI BOLT 

Nosce tempus opportunum 
(Pitünosz. ie. 600.) 

Akkreditált nyelvtanfolyamok és nyelvvizsgák 

akkreditált képző intézményünkben, 

az ILS Szeged Nyelviskolában 

• Szeged egyetlen ISO 9001:2001 tanúsított 
nyelviskolája 

• a tanfolyamok 30%-a az SZJA-ból 
jóváírható 

• áfamentes nyelvvizsgák és tanfolyamok 
• bejelentett angol Pitman vizsgahely 
• szóbeli, írásbeli angol PITMAN üzleti 

nyelvvizsgák 
• bejelentett német G O E T H E vizsgahely 
• nemzetközi díjas vizsgahely 

ILS Szeged Nyelviskola Kft. 
Akkred i tác iós la js t romszám: 0427 

6720 Szeged, 
Victor Hugó u. 6. 
Tel.: 62/420-595 

Nyitva tartás: 
H-Cs: 8.00- 18.00, 

P: 8.00-12.00 

Emlékszem, nem is olyan rég, a múlt szá-
zadban még, a Tom és Jerry-s korszakom 
közepén, a díszes képregényeken innen és a 
pöttyös labdáimon túl volt egy karácsony 
minden évben. Egy igazi meglepetéses-új 
játékot hozós-rokonlátogatós-töltött káposz-
tás-bejglis érzületi kavalkád. Oh, de szép is 
volt: az éjjel finom fényei szűrődnek be az 
ablakon, és mind együtt állunk a fa körül. 
Persze, hiszen gyerek vagyok már, egyből 
visszafogott tekintettel kezdem fürkészni a 
földön fekvő színes papírokban mártózó do-
bozok (jó esetben) sokaságát. Közben fino-
man tölti be a levegőt a Mennyből az angyal 
örökzöld dallama, és buzgón munkál ben-
nem a remény, hogy mindjárt ajándékbontás 
lesz, és a túl sok csillagszóró-
tól sem lesz tábortűz a nap-
pali közepén. Azóta persze 
sok minden megválto-
zott. Kiderült, hogy a 
Jézuska itt-ott Télapó 
név alatt turnézik. Majd 
fény derült arra, hogy 
miért kell 

bám művészi esztétiká-
ját elemeznem az 
ajándékozást megelő-
legező csengőszó 
előtt. A játék katonákat felváltot-

ta az áltudományos könyvek és az érdeke-
sebbnél érdekesebb színű ruhák kora. 
A kezdeti gyermeki hangulat egyre inkább 
kezdett a Boci és Pipi filozofikus mélységé-
ben tobzódni. Amit persze anyu főztje, a kö-
zös készülődés és a huszonnegyedikei a „fe-
ne egye meg, de szúr ez a fa" feeling tud 
csak ellensúlyozni. Az, hogy a boltokban az 
árak mellett már alig hihető a forint felirat, 
meg a néha tényleg gyomorforgató giccses-
dzsingölbelszes-vásárlásos hatás már lepereg 
rólam, egyszerűen nem tud érdekelni és pont. 
De attól még újra itt van, újra itt van a szalad-
gáló» „adok-kapok" felpezsdült kábulata, 
meg ugye „az ünnepek előtti vesszünk már 
össze valami apróságon, hogy legyen miért ki-
békülnünk" című, szenteste előtti színjáték 

ideje. Már látom is lelki szemeim előtt, 
hogy nálunk már megint az 

uccsó percben 
lesz a nem is 
oly tökéletes 
fa megvéve, a 
csomagolópa-
pír is épp az 
ajándékdíszí-
tés végső fázi-

sában fogy el, és 
még a tévében 

sincs elég rajzfilm. Ahh! Tudom, mire 
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ОМ: A z Alkotmánybíróság döntése senkit nem érint hátrányosan 
Formai okokra hivatkozva alkot-
mányel lenesnek minősítette és 
megsemmisítette a többciklusú, li-
neáris felsőoktatási képzési szer-
kezet bevezetéséről és az első kép-
zési ciklus indításának feltételeiről 
s zó ló k o r m á n y r e n d e l e t e t a z 
Alkotmánybíróság. Az Oktatási 
Minisztérium szerint a döntés sem 
az oktatókat, sem a hallgatókat 
nem érinti hátrányosan. 

„A Bolognai nyilatkozathoz 1999-ben, 
Pokorni Zoltán minisztersége idején 
csatlakozott Magyarország. Az egysé-
ges és átjárható európai felsőoktacási 
rendszer megteremtését célzó közös 
európai terv magyarországi megvaló-
sítása érdekében az aláírást követő 

| években érdemi lépések nem történ-
| tek. A Bolognai folyamat tényleges 

megvalósítása a 2002-ben hivatalba 
lépett kormányra hárult. Ráadásul az 
oktatatási miniszterek 2003 szeptem-
berében megállapodtak arról, hogy 
2010 helyett már 2005-re befejezik az 
átállást a többciklusú képzési rend-
szerre. Annak érdekében, hogy ha-
zánk ne maradjon le a többi európai 
országhoz képest a képzési rendszer 
átalakításában, a Kormány úgy dön-
tött, hogy nem várja meg a készülő 
felsőoktatási törvény elfogadását, ha-
nem lehetővé teszi a felsőoktatási in-
tézmények számára, hogy már 2006 
előtt is átálljanak az új képzési rend-
szerre. 

Az Alkotmánybíróság december 7-
én úgy döntött, hogy ezt a szabályo-
zást nem kormányrendeletnek, ha-
nem törvénynek kellett volna 
rögzítenie. Az Alkotmánybíróság te-

hát nem tartalmi, hanem formai okok 
miatt kifogásolta a jogszabályt. Mivel 
az Alkotmánybíróság a jogszabályt 
nem visszamenőleges hatállyal sem-
misítette meg, ezért a kialakult hely-
zet nem érinti hátrányosan sem a hall-
gatókat, sem az oktatókat. 

A végleges jogi szabályozást a ha-
marosan a Parlament elé kerülő új fel-
sőoktatási törvény rögzíti. Annak ér-
dekében, hogy a törvény elfogadásáig 
se legyen jogilag rendezetlen a kér-
dés, az Oktatási Minisztérium támo-
gatja azokat a képviselői indítványo-
kat, amelyek lehetővé teszik, hogy a 
felsőoktatási intézmények kísérleti 
jelleggel belekezdjenek, illetve foly- j 
tassák képzési rendszerük átalakítá- 1 

sát." 

(Educatto Press) 

Öt év alatt négyezer ügy az oktatási jogok biztosánál 
Szakmailag elismert, a politikától 
független intézménnyé vált öt év 
alatt az oktatási jogok biztosának 
hivatala - véli az intézmény veze-
tője. Aáry-Tamás Lajos szerint a 
párbeszéd és a bizalom a siker 
kulcsa. 

„Hivatalba lépésem első napján, 
1999. december elsején frissen me-
szelt, bútorozatlan iroda fogadott a 
minisztérium épületében. Csak egy 
bekötött telefon hevert a földön, ami 
azonnal megszólalt. Az első panaszos 
volt a vonal túlsó végén." Aáry-Tamás 
Lajos keddi sajtótájékoztatóján ezzel 
a történettel illusztrálta, mekkora vá-
rakozás előzte meg az oktatási jogok 
biztosának tevékenységét. 

A panaszok többsége 
e-mailben érkezik 

Az Európában is páratlan intézmény 
munkatársai több mint négyezer iigv-
gyel foglalkoztak az elmúlt öt évben. 
2000-hez képest csaknem megkét-

szereződött a bejelentések száma, 
idén pedig várhatóan meghaladja az 
1100-at. 

Eleinte többségében szülők for-
dultak az ombudsmanhoz, azóta meg-
fordult a trend, és - részben az 
internetes elérhetőség miatt - inkább 
a diákok élnek a lehetőséggel. Továb-
bi érdekesség, hogy a weboldal 2000. 
évi elindulása óta 5 százalékról több 
mint 50 százalékra nőtt az elektroni-
kus megkeresések aránya. 

Komoly érték az adott szó 

Aáry-Tamás Lajos kiemelte: az a fő 
céljuk, hogy párbeszéd útján juttas-
sák el a vitás feleket a probléma meg-
oldásáig. Eredményességüket jelzi, 
hogy öt év alatt mintegy kétszáz -
nem kötelező érvényű - ajánlást fo-
galmaztak meg, és ezek 98 százalékát 
elfogadták az érintettek. „Azt tapasz-
taltuk, hogy Magyarországon komoly 
érték az adott szó, amit sokkal kevés-
bé szegnek meg, mint a szabályokat." 
- mondta az ombudsman. 

Szakmai bizalom, 
függetlenség a politikától 

Az oktatási jogok biztosa komoly 
eredményként értékeli, hogy „politi-
kailag és szakmailag is bizalmi légkör 
alakult ki" hivatala körül. Utalt arra, 
hogy még az előző kormány oktatási 
minisztere nevezte ki, majd a 2002-es 
kormányváltás után - miután ez a jog 
átkerült az Országos Köznevelési 
Tanácshoz (OKNT) - kétharmados 
többséggel erősítették meg posztján. 
Úgy véli, ezzel hivatala jelentős lé-
pést tett a függetlenség irányába. 

Aáry-Tamás Lajos úgy véli, célsze-
rű lenne törvényben rögzíteni, hogy a 
jelenlegi határozatlan idejű megbíza-
tás helyett határozott (5 vagy 6 éves) 
időtartamra szóljon a biztosi kineve-
zés. Az erről szóló jogszabálytervezetet 
elkészítették, és vitáját szeretnék na-
pirendre tűzni a szükséges fórumokon. 

(forrás: magyarorszag.hu-MTI, 
EDUPRESS) 
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Szilárd Leó Professzori Ösztöndíj 2005 
Az Alapítvány a Magyar Felsőok-
tatásért és Kutatásért az ALCOA 
Alapítvány résztámogatásával pá-
lyázatot hirdet Szilárd Leó Pro-
fesszori Ösztöndíjra. 

Az Alapítvány a Magyar Felsőoktatás-
ért és Kutatásért Kuratóriuma az 
ALCOA Alapítvány résztámogatásával 
(5000 USD) 2005-ben - az elmúlt hat 
évhez hasonlóan - három „Szilárd Leó 
Professzori Ösztöndíj"-at adományoz. 

A díjazott személyére állami és ál-
lam által elismert magyar felsőoktatási 
intézmények tanácsai tehetnek javas-
latot Magyarországon tevékenykedő 
oktatók és kutatók köréből. A javasolt 
személynek olyan, világszerte elis-
mert eredményt felmutató tudósnak 
kell lennie, aki személyes tekintélyét 
iskolateremtő felelősségérzettel páro-
sítva segíti elő fiatal munkatársai, 
egyetemi hallgatói sikeres pályáját. 

Az ösztöndíj a következő össze-
foglaló méltatások valamelyike alap-
ján ítélhető oda: 

„Természeti jelenségek mély 
megértésén alapuló eredményekre tá-
maszkodó, az emberi életfeltételek 

humánumát javító gyakorlati, techni-
kai alkalmazások létrehozásáért", il-
letve „Az élet szellemi, társadalmi és 
gazdasági feltételeinek megértésére 
és javítására irányuló törekvést meg-
valósító tudományos megoldás kidol-
gozásáért". 

Az egy évre szóló ösztöndíj össze-
ge 1,6 millió forint. 

Egy intézmény tudományterüle-
tenként egy jelöltet állíthat az intéz-
ményi tanács ajánlásával. 

Az intézményi tanácsok ajánlásá-
nak az elismerésre javasolt személy 
tudományos pályáját, nevelő tevé-
kenységének eredményességét kell 
bemutatnia, valamint a fenti méltatá-
sok egyikének való megfelelés indok-
lását kell tartalmaznia. 

Az 2005. évi „Szilárd Leó Profesz-
szori Ösztöndíj"-ra a jelölést 3 (egy 
eredeti és két másolati) példányban 
kell benyújtani az alábbi címre: 

Kurátor Alap- és 

Alapítványkezelő Kft. 

1052 Budapest, Váci u. 16/a. 

Beküldési határidő: 2004. december 10. 
(a helyszínen 12 óráig, illetve legkésőbb a 
december 10-ei postai bélyegzővel). 

A Kuratórium tagjaiból, valamint 
további kiemelkedő tudósokból és a 
Magyary Zoltán Ösztöndíjasok Társa-
sága képviselőiből álló testület 2005. 
január végéig dönt a díjazottak sze-
mélyéről. 

A „Szilárd Leó Professzori Ösz-
töndíj 2005" átadása Szilárd Leó szü-
letésének évfordulóján, 2005. február 
11-én ünnepi tudományos ülés kere-
tében lesz. 

Elkészült az új szegedi egyetemi központ 
i December 7-től csoportos túrákon 
járhatták be az érdeklődő hallga-
tók a Szegedi Tudományegyetem 
Tanulmányi és Információs Köz-
pontjának új épületét - írja a Nép-
szabadság. 

Az új egyetemi központ - amelyet 
december 10-én avattak fel - ruhatárát 
és beléptető rendszerét úgy tervezték, 
hogy egyszerre 4000-4500 személy is 
tartózkodhat az épületben. Az egyete-
mi könyvtár és a tanszéki könyvtárak 
állományát már átköltöztették az új 
épületbe. Kétszázhatvan számítógépes 
terminált építettek ki, a könyvtári és 
informatikai részt egyszerre 1500-2000 
hallgató használhatja. 

Az épületben helyet kap egy kon-
ferencia-központ is, amelynek nagy-

termében 700 ülőhely van. Három ki-
sebb, egyenként mintegy 200 sze-
mélyt befogadó konferenciaterem 
egészíti ki. Az épület hatalmas zsi-
bongójában is lehet rendezvényeket 
tartani. A könyvtáron és a konferen-
cia-központon kívül lesz egy büfé, és 
az új épületben helyezik el az egyete-
mi szolgáltató kht-t, a hallgatói szol-
gáltató irodát és a hallgatói önkor-
mányzat központját. 

Az építkezés 2002-ben kezdődött, 
az alapkövet még a választási kam-
pány idején tették le. Hat hónapos 
késéssel járt, hogy amikor a Gazdasá-
gi Minisztérium helyett a 892 milliós 
támogatás finanszírozója az Oktatási 
Minisztérium lett, új közbeszerzési 
eljárást kellett kiírni. A kivitelező a 
Magyar Építő Rt. és a Baucont Rt. 

lett. Az építkezés teljes költsége 7,79 
milliárd forint. Az év elején átmeneti-
leg újra leállt a munka, a Draskovics-
csomag miatt egy ideig úgy tűnt, nem 
lesz pénz a 2004-es befejezésre. 
Májusra ismét lett pénz, ám az épüle-
tet már nem tudták a tervezett idő-
pontra, július végére átadni. A meg-
hosszabbított határidőt viszont 
tartani tudták a kivitelezők, így kará-
csonyi ajándékként birtokba veheti a 
központot a szegedi felsőoktatásban 
tanuló 25 ezer hallgató. Érdekesség, 
hogy térfigyelő kamerákkal próbálják 
elriasztani a graffitizőket, készül a ga-
lambriasztó rendszer, és szelektív 
hulladékgyűjtés működik majd a 
házban. 

(Educatio Press) 
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EFOTT 2005 Velencén 
A Hallgatói Önkormányzat Orszá-
gos Konferenciája (HÖOK) által 
az Egyetemisták és Főiskolások 
Országos Turisztikai Találkozója 
(EFOTT) 2005. évi megrendezésé-
re kiírt pályázatra a megadott ha-
táridőre három pályamunka érke-
zett be. 

A HÖOK EFOTT Bizottsága a 
pályamunkákat 2004. november 18-i 
ülésén bírálta el. A pályázatok mind 
szakmailag, mind formailag megfelel-
tek a követelményeknek, színvona-

lukban messze túlmutattak a korábbi 
évek pályázatain. 

A Bizottság döntése értelmében az 
Egyetemisták és Főiskolások Orszá-
gos Turisztikai Találkozója 2005. július 
19-24. között a Zrínyi Miklós Nemzet-
védelmi Egyetem Hallgatói Önkor-
mányzata és a Valley Hungary Bt. 
együttműködésében kerül megrende-
zésre Velencén. 

Az elbírálásban, mint bizottsági tag 
részt vett Biró István szegedi hallgató, 
az EHÖK Elnökségének tagja. 

Pályázati felhívás 
A Hallgatói Ö n k o r m á n y z a t o k 
Országos Konferenciája a HÖOK 
Hallgatói Szolgáltató Kht. együtt-
működésével pályázatot hirdet fo-
gyatékkal élő felsőoktatási hallga-
tók számára otthoni számítógép 
biztosítására. 

A támogatás célja 
A magyarországi felsőoktatásban részt-
vevő, fogyatékkal élő hallgatók tanul-
mányainak megkönnyítését szolgáló 
számítógépek adományozása. 

A pályázók köre 
Támogatásért pályázhatnak a HÖOK 
Hallgatói Szolgáltató Kht. „Fogya-
tékkal élő hallgatók a magyar felső-
oktatásban" című programjának cél-
csoportjába tartozó (részletesen lásd a 
www.fogyatekos.hallgatokert.hu cí-
men), hallgatói jogviszonnyal rendel-
kező hallgatók. 

A pályázati feltételek 
A támogatók a pályázaton elnyert 
számítógép-konfigurációkat tartós 
otthoni használatra bocsátják a cél-
csoportba tartozó hallgatók számára. 

A pályázat benyújtásának előfelté-
tele a HÖOK Hallgatói Szolgáltató 
Kht. fogyatékkal élő hallgatók támo-
gatását hivatott programjára történő 
regisztráció. (További információ a 
www.fogyatekos.hallgatokert.hu hon-
lapon, regisztrációs űrlap letölthető 
ugyanott.) 

Pályázni lehet a pályázati felhí-
váshoz mellékelt űrlapon az alábbi 
kötelező mellékletek csatolásával: 

- a felsőoktatási intézmény által tárgy-
évre kiállított hallgatói jogviszony 
igazolása, 

- önéletrajz, 
- a támogatás indokoltságát leíró tá-

jékoztató a pályázó részéről. 

www.egyetem.szeged.hu 

Árverésre bocsátották 
az egyetemet a 

tiltakozó hallgatók 
Négy és félmillió fontos (másfél-
milliárd forintos) adósságot hal-
mozot t fel az exeter i egyetem. 
A csődközeli helyzeten három szak 
megszüntetésével j a v í t a n á n a k . 
A tiltakozó diákok interneten bo-
csátották árverésre az intézményt. 

Internetes árverésre bocsátották 
egyetemüket az exeteri hallgatók, til-
takozásul három szak megszüntetése 
ellen, jelentette a BBC. Az egyetem 
vezetése négy és félmillió fontos (1,6 
milliárd forintos) adósságát kívánja 
csökkenteni a kémia, a zene és az 
olasz szak megszüntetésével. 

Az angliai egyetem eredeti költ-
ségvetése másfél millió fontos (fél-
milliárd forintos) hiánnyal számolt. 

Tízmilliót adnának érte-
Bár az egyetem vezetése jelezte, 

hogy a szakok megszüntetése nem 
érintené a képzés jelenlegi résztvevő-
it, több száz diák jelezte csatlakozását 
a tiltakozáshoz, írja a BBC. A tiltako-
zók az eBay internetes aukciós honla-
pon bocsátották árverésre egyetemü-
ket, az ajánlatot eddig négyezren 
tekintették meg, a legmagasabb árat 
kínáló ajánlattevő tízmillió fontot ad-
na az intézményért. 

Az egyetem dékánhelyettese, 
Steve Smith a héten e-mailben kí-
vánja tájékoztatni a hallgatóságot a 
szakok megszüntetésének részletei-
ről. A kiszivárgott hírek szerint az 
egyetem vezetése százharminc okta-
tójától kíván megválni, bár nagy ré-
szüket a megszüntetendő szakokon 
tanuló évfolyamok kifutásáig határ-
idős szerződésekkel alkalmazná. 

Az egyetem négymillió fontot külö-
nített el a kirúgottak kárpótlására és 
már el is kezdte a tárgyalásokat az elbo-
csátások részleteiről, jelentette a BBC. 

(forrás: Index) 
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